
                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 
                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 
URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         
 

 
REVISTA PRESEI 

 
• Greva profesorilor se suspendă. Nu sunt întrunite condițiile pentru declanșarea conflictului de muncă 
Sindicaliștii din învățământ sunt nemulțumiți de proiectul legii salarizării unitare, care amână creșterile salariale și 
au anunțat că vor intra în grevă, începând cu data de 12 iunie. Însă, în această dimineață, Colegiului Național al 
Liderilor F.S.L.I. a anunțat că nu sunt întrunite condițiile de declanșare a grevei generale. În urma unui 
referendum, doar 45, 67% dintre cadrele didactice au semnat pentru declanșarea grevei. 
În perioada 06 - 09 iunie 2017 membrii de sindicat ai organizațiilor sindicale afiliate la federația noastră au fost 
consultați, prin referendum, pentru a-și exprima opțiunea cu privire la declanșarea grevei generale începând cu 
data de 12 iunie 2017. În urma centralizării datelor primite de la sindicatele afiliate, reiese că 45,67 % din 
totalul membrilor de sindicat F.S.L.I. au spus ”DA” pentru grevă generală, începând cu data de 12 iunie 2017, un 
număr de 27 de sindicate afiliate având între 50% și 86% opțiune pentru această formă de protest. În această 
situație, nu sunt întrunite condițiile legale de a declanșa greva generală la nivelul tuturor sindicatelor afiliate la 
FSLI, se arată în comunicatul FSLI. 
Sinsicaliștii subliniază însă că faptul că nu sunt întrunite condițiile de declanșare a grevei generale nu înseamnă că 
salariații din învățământ sunt mulțumiți de Legea salarizării. 
Nemulțumirea lor este profundă! Încă o dată se demonstrează că, în ciuda faptului că sunt umiliți, dascălii pun 
pe primul plan interesul elevilor și nu doresc ca și aceștia să fie afectați. Este clar că guvernanților nu le pasă de 
personalul din învățământ, însă aceștia trebuie să ia în calcul faptul că protestele pot fi reluate după începerea 
anului școlar 2017-2018 și sperăm că ni se vor alătura atât elevii, cât și părinții acestora, transmit sindicatele 
printr-un comunicat de presă. 
Proiectul de lege privind salarizarea personalului bugetar a fost votat miercuri de plenul Camerei Deputaților, for 
decizional. 
Potrivit ministrului Muncii, Lia Olguța Vasilescu, majorările salariale în Educație și Sănătate au fost amânate 
pentru martie 2018 deoarece au fost depuse foarte multe amendamente la proiectul de act normativ și trebuie 
respectată anvelopa de 32 miliarde lei, până în 2020. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 
• Profesorii clujeni anunţă intrarea în grevă în 12 iunie. Protestul ar urma să afecteze şi examenul de 
Bacalaureat 
 
Sindicatul Liber al Învăţământului Preuniversitar Clujean a anunţat, joi, că peste 3.000 de profesori din judeţul 
Cluj, dar şi alte cadre didactice din ţară, vor intra în grevă generală în 12 iunie, preşedintele SLIPC explicând că 
protestul ar urma să afecteze şi desfăşurarea Bacalaureatului, în cazul în care solicitările lor, cele mai multe de 
ordin financiar, nu vor fi luate în calcul de către minister. 
 
Potrivit liderului SLIPC, Lucia Cojocaru, aproximativ 3.000 de profesori din învăţământul preuniversitar clujean ar 
urma să intre în greva generală care, spune ea, a fost aprobată în toate judeţele în care federaţia are 
reprezentanţi. Astfel, greva ar urma să aibă loc în 12 iunie, la ora 8.00, şi ar urma să ducă la anularea probei de 
competenţe digitale din cadrul Bacalaureatului, a explicat Cojocaru pentru News.ro. "Din ceea ce ştiu, este vorba 
despre aproximativ 3.000 de profesori în judeţ care vor intra în grevă. Din comunicările cu colegii ştiu că greva va 
fi în toate judeţele din ţară unde avem reprezentanţi. Sigur că greva ar afecta şi examenul de Bacalaureat în 
condiţiile în care în data de 12 este programată proba de competenţe digitale. Suntem deschişi la negocieri şi 
răspundem şi dacă suntem solicitaţi la 12 noaptea sau la patru dimineaţa”, a explicat Lucia Cojocaru, preşedinte 
S.L.I.P.C - FSLI. Potrivit documentului semnat de preşedintele şi vicepreşedintele SLIPC, profesorii sunt 
nemulţumiţi de poziţionarea salariaţilor de învăţământ în partea inferioară a grilei de salarizare, neacordarea 
majorării de 20% anunţată în programul de guvernare, lipsa din bugetul pe 2017 a sumelor necesare pentru plata 
sentinţelor judecătoreşti, neadoptarea de către Parlament a iniţiativei legislative care priveşte posibilitatea 
pensionării cadrelor didactice cu trei ani înainte de împlinirea vârstei, fără diminuarea cuantumului pensiei şi 
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"modul de calcul abuziv al drepturilor salariale suplimentare pentru personalul din învăţământ”. Preşedintele 
Federaţiei Sindicatelor Libere din Învăţământ, Simion Hăncescu, a declarat, pentru News.ro, că încă nu s-a luat o 
decizie la nivel naţional privind organizarea grevei, în condiţiile în care nu a fost centralizată situaţa de la toate 
filialele.  "Conform legii, pentru declanşarea grevei este necesar acordul a 50% + 1 dintre filiale şi încă nu am 
terminat de centralizat situaţia la nivel naţional", a declarat Hăncescu, joi seară. 
 
(Sursa: Adevarul) 
 
• Dragnea: Evaluarea miniștrilor este finalizată, luni se va lucra la concluzii 
Evaluarea miniștrilor cabinetului Grindeanu este finalizată, iar luni se va lucra la concluzii, a anunțat duminică 
seara președintele PSD, Liviu Dragnea. 
"Evaluarea este finalizată, în noaptea asta o să dăm o formă finală, mâine (luni-n.r.) o să lucrăm la concluzii, 
pentru că astea sunt la fel de importante, și cred că o să începem să ne vedem cu miniștri tot mâine", a afirmat 
Dragnea la sediul central al PSD. 
Întrebat unde sunt cele mai mari probleme, Dragnea a spus: "În unele domenii". 
"Sunt multe domenii în care sunt probleme. O să prezentăm raportul public, ca să înțeleagă toată lumea despre ce 
e vorba", a adăugat liderul social-democraților. 
El a adăugat că nici premierul, nici alți membri ai cabinetului nu au raportul pe masă în acest moment, pentru că 
nu este gata. 
"Nu are nimeni, pentru că nu e gata. Nici nu-mi permit să i-l trimit fără să fie finalizat. O să-l discutăm împreună, 
că doar nu e un raport al meu, să plec cu el acasă", a spus Dragnea. 
Întrebat dacă eventualele remanieri vor fi trecute în corpul raportului sau la concluzii, liderul PSD a arătat că "la 
concluzii". 
"La concluzii dacă va fi nevoie, dacă va fi cazul să ajungem la asta. Am văzut și chiar nu vreau să se supere nimeni, 
titlu cu "cea mai tensionată seară'. Chiar pentru mine, nu e deloc tensionată această seară. Nu e vorba de 
tensiune, cred că s-a creat foarte multă tensiune, îmi pare rău că s-a creat foarte multă tensiune pentru că, până 
la urmă, este o evaluare a activității unui guvern, care lucrează pentru țară, nu lucrează pentru el. Și PSD-ul a mers 
în alegeri cu un program, românii au avut de ales între mai multe programe și au spus — acesta este programul pe 
care îl vrem și l-au votat. Drept pentru care guvernul este pus să pună în practică acel program", a explicat 
președintele Camerei Deputaților. 
Potrivit acestuia, cel mai important nu este cine face parte din guvern, ci ca programul să fie pus în aplicare. 
"Pentru că n-am fost în alegeri ca să le spunem românilor: 'Vrem să facem un program, votați-ne ca să trăim 
binișor'. Nu, am spus că vrem să trăim mai bine, adică să trăiască românii mult mai bine, drept pentru care s-a 
făcut un program bun dar complex, recunosc, și nu ușor de pus în practică și în aceste condiții este nevoie de 
foarte multă implicare de foarte multă muncă, de foarte multă rigoare și implicare. Și lene deloc. Și, în urma 
concluziilor, este nevoie să ajungem la schimbarea unor membri ai guvernului, este suficient să se adopte niște 
măsuri administrative, de fluidizare a circuitului documentelor, de o colaborare mai bună internă sau trebuie să 
ajungem la alte măsuri? Și va fi o discuție deschisă în Comitetul Executiv, unde vom lua decizii pe care le vom 
transmite", a detaliat Liviu Dragnea. 
Întrebat dacă știe dacă e nevoie să fie schimbat guvernul în urma evaluării sau nu, Dragnea și-a exprimat speranța 
că nu se va ajunge la soluția remanierii. 
"Încă nu știu la ora asta, mâine o să vedem. Eu vreau să nu ajungem la această soluție pentru că în continuare aș 
vrea să evităm această variantă. După ce o să analizăm cu atenție raportul de evaluare, când o să lucrăm la 
concluzii, dacă o să ajungem la concluzia că nu avem altă variantă, o să o propunem și asta, dar nu vrem să 
ajungem acolo. (...) Dar noi nici n-am văzut unde e soba, nici nu vedem de drobul de sare și vorbim de drobul de 
sare de câteva zile. (...) eu l-am respectat foarte mult pe fostul premier Radu Vasile, dar nu cred că dl. Sorin 
Grindeanu va proceda ca dl Radu Vasile. Nu cred că se va ajunge acolo. Dar nu știu dacă se va propune lucrul ăsta. 
Oricine este calm în aceste zile este un om deștept, cine este foarte agitat greșește", a mai spus președintele PSD. 
(Sursa: Agerpres) 
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•Cameră: Proiectul privind grațierea - pe ordinea de zi de luni a Comisiei juridice 
Proiectul de lege pentru grațierea unor pedepse și a unor măsuri educative privative de libertate ar putea fi 
discutat, luni, în Comisia juridică a Camerei Deputaților, acesta fiind pe ordinea de zi a ședinței comisiei. 
Termenul de depunere a raportului comisiei juridice este 20 iunie. 
Proiectul a fost adoptat tacit de Senat, după ce termenul pentru dezbatere și aprobare s-a împlinit la data de 23 
mai. 
Înregistrat la Senat la 1 februarie 2017, proiectul de lege al Guvernului privind grațierea unor pedepse a fost 
dezbătut și amendat semnificativ în Comisia juridică, condusă atunci de senatorul PSD Șerban Nicolae, fiind 
întocmit un raport de admitere pe 8 mai. 
Plenul Senatului a decis, ulterior, retrimiterea la Comisia juridică a proiectului de lege privind grațierea unor 
pedepse, pentru o săptămână, decizia fiind una politică, luată de coaliția PSD-ALDE, care a susținut că legea 
trebuie adoptată în forma Guvernului și nu în varianta Comisiei juridice. 
Totodată, Șerban Nicolae a fost înlocuit de conducerea PSD de la șefia comisiei juridice cu Robert Cazanciuc, fiind 
astfel sancționat pentru atitudinea sa în privința legii grațierii. 
(Sursa: Agerpres) 
 
• Secțiile de vot pentru alegerile locale parțiale s-au închis; prezența la urne de 33 % la nivelul întregii țări 
Circa 33% dintre cei aproximativ 630.000 de alegători așteptați la urne duminică în cadrul alegerilor locale parțiale 
s-au prezentat pentru a vota până la ora 21,00, potrivit site-ului Autorității Electorale Permanente. 
Cea mai mare prezență se înregistra, la ora 21,00, în județele Sălaj — 81,53 %, Alba — 77,32 % și Caraș Severin — 
78.27%. 
În județul Dolj, unde sunt alegeri pentru funcția de primar al Craiovei, s-au prezentat la urne doar 19,02% dintre 
alegători. De asemenea, în județul Gorj, unde sunt alegeri pentru funcția de primar al municipiului Târgu-Jiu, 
prezența la urne la ora 21,00 era de circa 31,92%. 
În 49 de unități administrativ-teritoriale din 32 de județe se desfășoară duminică alegeri locale parțiale pentru 
funcția de primar, în condițiile în care unii dintre edili au fost aleși parlamentari la scrutinul din decembrie 2016 
sau alții au fost condamnați pentru diferite infracțiuni și, astfel, nu-și mai pot exercita mandatul. 
(Sursa: Agerpres) 
 
• Ministrul Turismului: Voucherele de vacanță se vor acorda de la sfârșitul lunii iulie-începutul lunii august, după 
rectificarea bugetară 
Tichetele de vacanță se vor acorda, în acest an, pe suport tipărit sau în format electronic, după rectificarea 
bugetară care va avea loc la sfârșitul lunii iulie - începutul lunii august, iar instituțiile publice centrale, locale și 
companiile de stat sunt obligate să cuprindă la acel moment în buget aceste cheltuieli, a declarat, vineri, pentru 
AGERPRES, ministrul Turismului, Mircea Dobre. 
În același context, ministrul a precizat că, de la 1 decembrie 2018, modalitatea de acordare a voucherelor de 
vacanță se va schimba. 
''Anul acesta, voucherele de vacanță se acordă după momentul rectificării bugetare, care va avea loc la sfârșitul 
lunii iulie, începutul lunii august. După această rectificare bugetară toate instituțiile publice centrale și companiile 
de stat vor acorda aceste vouchere de vacanță, în funcție de cum vor cădea de comun acord cu sindicatele, dacă 
au așa ceva sau reprezentanții salariaților. Ulterior, începând cu data de 1 decembrie 2018, modalitatea de 
acordare a voucherelor de vacanță va fi stabilită printr-o Hotărâre de Guvern. Toată lumea să stea liniștită că 
aceste vouchere de vacanță se dau exact cum s-a promis în Programul de guvernare. La momentul actual, nicio 
instituție nu și-a bugetat acest vouchere. În momentul în care se va face rectificarea bugetară, toată lumea — 
instituțiile publice centrale, locale și companiile de stat — va trebui să prevadă în bugetul propriu și abia atunci se 
pot da aceste vouchere de vacanță'', a afirmat Dobre. 
Ministrul Turismului a subliniat, totodată, că în cuantumul voucherului de vacanță va fi de 1.450 și va fi împărțit în 
valori nominale în multiplu de 10 lei până la 100 lei. 
''Proiectul de Ordonanță de Urgență prevede ca toate instituțiile publice centrale, locale sau companiile de stat 
sunt obligate să prevadă aceste cheltuieli la rectificare. O dată pe an, orice instituție publică centrală, locală sau 
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companie de stat va acorda tichete de vacanță în valoarea salariului minim pe economie (1.450 de lei, n.r.). 
Înainte ca să putem acorda aceste vouchere, noi reglementăm întâi printr-un act normativ. Noi, momentan, 
facem reglementarea și ulterior după rectificarea bugetară, voucherele de vacanță se pot acorda. Aceste 
vouchere de vacanță vor avea același regim cu tichetele de masă, în privința impozitării, deci cu reținere la sursă. 
În cuantumul sumei de 1.450 de lei, valorile nominale permise pentru voucherele de vacanță pe suport hârtie pot 
fi multiplu de 10 lei până la 100 lei. Nu va fi vorba despre un singur tichet în valoare de 1.450 de lei, pentru că 
salariatul poate nu dorește să cheltuiască toată suma o singură dată'', a explicat oficialul. 
Dobre a precizat că este devreme să se pronunțe în legătură cu modalitatea de acordare a voucherelor de vacanță 
pentru 2018, acest lucru urmând să fie stipulat printr-o Hotărâre de Guvern. 
''În acest an, voucherele de vacanță se vor da sub formă de tichete valorice tipărite sau în format electronic, în 
funcție de cum se dorește de către ordonatorul principal de credite. Pentru 2018 se schimbă modalitatea de 
acordare, dar deocamdată nu ne putem antepronunța. Am văzut foarte multă lume că se antepronunță că va fi 
într-un fel sau altul. Eu spun că așteptăm actul normativ, Hotărârea de Guvern, care va schimba modalitatea de 
acordare a acestor vouchere de vacanță, de la 1 decembrie 2018. Nu înțeleg de ce toată lumea se antepronunță 
fără să aibă în față actul normativ. Repet, anul acesta se vor acorda voucherele în sistem clasic, fie tipărite, fie 
electronic, iar de la 1 decembrie 2018 vom avea alte modalități de acordare a acestora'', a susținut ministrul 
Turismului. 
Conform proiectului de Ordonanță de Urgență a Guvernului privind acordarea tichetelor de vacanță, postat în 
consultare publică pe site-ul Ministerului Turismului, impactul bugetar anual determinat de acordarea acestor 
tichete este de estimat la 1,73 miliarde lei, calculat la valoarea unui salariu minim brut pe economie, de 1.450 de 
lei. 
În același timp, modificările și completările aduse OUG nr.8/2009 ar urma să aibă un impact direct și efectiv în 
economie de aproximativ 400 milioane de euro acordate sub forma unor vouchere celor aproximativ 1,2 milioane 
de persoane angajate în sistemul bugetar. 
De asemenea, se estimează creșterea semnificativă a contribuției actuale a veniturilor din sectorul turismului la 
bugetul de stat, care se situează, la ora actuală, la aproximativ 1,5% din Produsul Intern Brut (PIB). 
În ceea ce privește contravențiile suportate de către cei care nu respectă prevederile legale prevăzute în OUG nr. 
8/2009, proiectul de modificare și completare precizează că acceptarea de către unitatea afiliată de vouchere de 
vacanță de la alte persoane decât titularul tichetului se va sancționa cu 4 până la 7 puncte de amendă. 
Un punct de amendă este echivalent cu contravaloarea unui salariu de bază minim brut pe țară garantat în plată 
(1.450 lei) stabilit, în condițiile legii. 
Pe de altă parte, constituie contravenție și se sancționează cu 4-14 puncte amendă și retragerea certificatului de 
clasificare, respectiv a licenței de turism acceptarea de către unitățile afiliate de vouchere de vacanță pentru 
achiziționarea de servicii care nu îndeplinesc condițiile pachetului minim de servicii, respectiv cu 7-14 puncte de 
amendă și retragerea licenței de turism agenției de turism, în calitate de unitate afiliată, fapta agenției de turism 
de a emite pachete de servicii turistice pentru achiziționare cu vouchere de vacanță la un preț mai mare decât 
prețul pachetului similar de servicii achiziționat prin alte mijloace de plată. 
În plus, se va sancționa cu 7-14 puncte de amendă următoarele situații: fapta unității afiliate de a da rest în bani la 
voucherul de vacanță, comercializarea voucherelor de vacanță de către angajați, angajatori, unitățile afiliate și 
structurile de primire turistice, diminuarea valorii nominale a voucherelor de vacanță utilizate de angajați, 
emiterea de vouchere de vacanță cu alte valori nominale și emiterea de vouchere de vacanță de către alte entități 
decât cele prevăzute în textul legii. 
(Sursa: Agerpres) 
 
• Ce a câştigat România din vizita lui Iohannis în SUA. Trump: „Are un viitor strălucit“ 
 
Preşedintele Klaus Iohannis a obţinut un succes personal în SUA, prin faptul că Donald Trump l-a identificat drept 
garant al luptei împotriva corupţiei, iar România, ca ţară, s-a asigurat că SUA vor interveni în cazul unei agresiuni 
din partea Rusiei, susţin specialiştii contactaţi de „Adevărul“. De asemenea, rezultatele întrevederii au fost 
considerate pozitive şi de presa internaţională. 
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Vizita preşedintelui Klaus Iohannis în Statele Unite ale Americii, al cărei punct culminant a fost întrevederea cu 
omologul său american Donald Trump şi conferinţa de presă comună, e considerată un succes atât de analiştii 
politici interni, dar şi de publicaţiile internaţionale, mai ales după ce liderul de la Casa Albă a subliniat că SUA şi 
NATO vor acţiona în caz de agresiune asupra unui stat al Alianţei.  
„NATO, importanţa relaţiei bilaterale şi lupta împotriva corupţiei sunt capitolele unde a punctat preşedintele 
Klaus Iohannis. Lucrurile pot deveni însă mai clare în următoarele luni la capitolul vize şi investiţii economice 
concrete. Cert este că la impresie artistică, Iohannis a stat foarte bine în relaţia cu Trump, pozele şi limbajul 
corporal o dovedesc. E un moment bun, dar e important să existe urmări concrete”, a spus Radu Magdin pentru 
„Adevărul”, întrebat despre rezultatele vizitei lui Iohannis în SUA.  
Consultantul politic George Rîpă pune accentul pe faptul că preşedintele Iohannis a reuşit să obţină de Donald 
Trump promisiunea că Statele Unite vor fi alături de România politic şi militar, chiar în caz de conflict. „Atât din 
punct de vedere diplomatic, dar şi în ceea ce priveşte vizibilitatea externă, putem spune că vizita a fost  «our 
finest hour» (cel mai bun moment al nostru – n.r). Mesajele transmise de partea americană în timpul conferinţei 
de presă comună sunt relevante istoric atât pentru România, cât şi pentru partenerii noştri din NATO. 
Preşedintele Trump a întărit angajamentul Statelor Unite faţă de art. 5 al Tratatului de la Washington. «Suntem 
acolo pentru a proteja» simbolizează în mod clar şi definitiv angajamentul american pentru aliaţii din NATO. Sper 
ca această declaraţie tranşantă să pună capăt mesajelor ce vin din laboratoarele propagandei ruse”, susţine Rîpă.  
 
Preşedintele Statelor Unite şi-a exprimat vineri seară angajamentul explicit faţă de respectarea Articolului 5 al 
NATO, prin care toate ţările membre sunt solidare cu oricare alt membru atacat, în conferinţă de presă purtată la 
Washington alături de preşedintele României: „Statele Unite s-au angajat şi angajez Statele Unite faţă de Articolul 
5. Cu siguranţă suntem aici pentru a proteja”, a răspuns Trump, întrebat de o jurnalistă din România dacă SUA vor 
respecta Articolul 5 din Tratatul NATO în cazul în care un alt stat membru va fi atacat. 
 
Continuarea luptei împotriva corupţiei  
De asemenea, liderul de la Casa Albă a subliniat că ţara sa va susţine continuarea luptei anticorupţie în România, 
aceasta fiind o garanţie a unei democraţii puternice. „Domnule preşedinte, vreau să aplaud eforturile dvs. de a 
lupta împotriva corupţiei şi de a proteja statul de drept. E nevoie de a crea un mediu unde comerţul să 
înflorească, iar cetăţenii să prospere“, a precizat Trump.  
În plus, Donald Trump a punctat faptul că România a arătat că poate respecta angajamentul alocării a 2% din PIB 
pentru cheltuielile în domeniul Apărării, spre deosebire de alte state din NATO care nu fac acest lucru, cu toate că 
ar trebui. 
 
România are un viitor strălucit“  
Concluzia întâlnirii între cei doi şefi de stat a fost trasă de Trump într-un mesaj publicat pe Facebook: „A fost o 
mare onoare să-l primesc astăzi la Casa Albă pe preşedintele Klaus Iohannis. Viitorul României şi al relaţiei 
României cu Statele Unite este foarte, foarte strălucit“, a fost mesajul pe pagina preşedintelui american.   
Reacţiile presei internaţionale   
Analizele din publicaţiile occidentale au marşat pe ideea că, în sfârşit, Donald Trump a precizat, cu subiect şi 
predicat, faptul că Statele Unite ale Americii vor susţine aplicarea articolului 5 al NATO în caz de agresiune asupra 
unui membru al Alianţei.     
Ziarul francez „Le Monde“ a subliniat faptul că Donald Trump le-a cerut aliaţilor să ia exemplul României şi să 
umble la „puşculiţă“ în ceea ce priveşte alocarea de bani pentru apărare. „Sperăm că aliaţii din NATO vor urma 
exemplul României şi vor răspunde obligaţiilor financiare în ceea ce priveşte costurile pentru apărare“ , a sublinia 
Trump. Mai mult, presa din Hexagon consideră că un mare succes al acestei conferinţe de presă comune a fost 
faptul că pus „capăt neliniştilor“ în ceea ce priveşte declanşarea Articolului 5 al NATO în cazul agresiunii de către 
Rusia al vreunui stat din Alianţă.   
 
Garanţia apărării colective  
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Publicaţia americană „Buzz¬FeedNews“ a lăudat faptul că un jurnalist român a reuşit ceea ce n-au reuşit liderii 
europeni: să-l facă pe Donald Trump să dea sigurări că SUA va reacţiona în cazul în care un aliat NATO va fi atacat. 
„În mai puţin de un minut, un reporter modest din România a reuşit să facă ceea ce liderii din 27 de ţări n-au 
putut: să-l facă pe Donald Trump să se angajeze în principiul apărării colective a NATO”, a scris BuzzFeedNews, cu 
trimitere la întrebarea unei jurnaliste din România.     
De asemenea, şi „Foreign Policy“ a ieşit pe ideea că membrii NATO pot răsufla uşuraţi în ceea ce priveşte 
cooperarea militară. „Trump descoperă articolul 5 după vizita sa dezastruoasă la NATO“, titrează cei de la 
„Foreign Policy“. 
 
Bâlbâieli pe  tema vizelor  
Pe de altă parte, CNN a constatat că cei doi şefi de stat au făcut declaraţii contradictorii pe tema ridicării vizelor 
pentru români. Întrebat dacă a discutat despre problema vizelor, Trump a precizat că „nu am discutat, nu am 
discutat, dar cu siguranţă este ceva ce vom discuta“, în vreme ce Iohannis a spus că „am atins şi această 
problemă” 
 
(Sursa: Adevarul) 
 
• CCR discută obiecția PNL și USR de neconstituționalitate a Legii privind Centenarul Războiului pentru Întregirea 
Neamului 
Curtea Constituțională a României (CCR) discută, la 12 iunie 2017, obiecția de neconstituționalitate a Legii privind 
Centenarul Războiului pentru Întregirea Neamului (1916-1918) și Centenarul Marii Uniri, obiecție formulată de un 
număr de 70 de deputați aparținând Grupurilor parlamentare ale Partidului Național Liberal (PNL) și Uniunii 
Salvați România (USR). 
Ședința în plenul Curții Constituționale a României 
Legea privind Centenarul Războiului pentru întregirea Neamului (1916-1918) și Centenarul Marii Uniri, în forma 
adoptată la 3 mai 2017 de Camera Deputaților, cameră decizională, prevede că se instituie distincțiile naționale: 
Medalia Comemorativă "Centenarul Războiului pentru întregirea Neamului" și Medalia Aniversară "Centenarul 
Marii Uniri". 
Potrivit www.cdep.ro, Medalia Comemorativă "Centenarul Războiului pentru întregirea Neamului" se acordă 
instituțiilor militare și civile, autorităților administrației publice centrale și locale, unităților administrativ-
teritoriale, organizațiilor neguvernamentale, precum și persoanelor fizice care, prin activitatea desfășurată, 
păstrează într-o măsură deosebită memoria faptelor de arme și a sacrificiului uman consemnat în Războiul pentru 
întregirea Neamului, contribuie la protejarea mormintelor și a operelor comemorative de război și la studierea 
istoriei Războiul pentru întregirea Neamului. 
Medalia Aniversară "Centenarul Marii Uniri" se acordă persoanelor fizice sau juridice, instituțiilor publice și 
organizațiilor neguvernamentale, autorităților administrației publice locale sau unităților administrativ-teritoriale 
care păstrează, cultivă, dezvoltă și prezintă într-o măsură deosebită memoria evenimentelor și personalităților 
care au contribuit la făurirea unității naționale și a statului modern român sau, prin activitate ori carieră, la 
apărarea valorilor în numele cărora s-a înfăptuit Marea Unire din 1918. Distincțiile naționale prevăzute se conferă, 
prin decret, de către președintele României, la propunerea motivată a președinților celor două Camere ale 
Parlamentului, a prim-ministrului, a președintelui Academiei Române sau a Departamentului pentru Cultură, Culte 
și Centenar din cadrul Administrației Prezidențiale. Sumele necesare confecționării însemnelor, casetelor, 
brevetelor și etuiurilor necesare conferirii acestor medalii se vor asigura din bugetul Administrației Prezidențiale. 
În termen de 60 de zile de la intrarea în vigoare a legii, Guvernul va aproba prin hotărâre, descrierea distincțiilor 
naționale prevăzute la alin. (1), procedurile de înaintare a propunerilor, criteriile de acordare a distincțiilor 
precum și cazurile de retragere. 
Art. 2 din lege prevede instituirea distincției Medalia Parlamentară "România Centenară", distincție parlamentară 
care se va conferi, prin hotărâre, de către Parlamentul României, parlamentelor sau altor instituții ale statelor 
care au sprijinit eforturile de realizare a statului național unitar român modern și parlamentelor sau altor instituții 
ale statelor partenere care au sprijinit și susțin eforturile României de integrare euro-atlantică. Sumele necesare 
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confecționării însemnelor, casetelor, brevetelor și etuiurilor necesare conferirii acestor medalii, precum și sumele 
necesare organizării ceremoniilor de acordare a Medaliei Parlamentare "România Centenară" se vor asigura din 
bugetul Camerei Deputaților și al Senatului. În termen de 90 de zile de la intrarea în vigoare a legii, Guvernul va 
aproba prin hotărâre descrierea distincției, procedurile de înaintare a propunerilor, criteriile de acordare a 
distincției precum și cazurile de retragere. 
De asemenea, conform art. 3 se instituie Distincția Parlamentară "100 de ani recunoștință", care se va conferi, 
prin hotărâre, de către Parlamentul României, parlamentelor sau altor instituții militare ori civile ale statelor care 
au sprijinit România în Războiul pentru întregirea Neamului. Sumele necesare confecționării însemnelor, 
casetelor, brevetelor și etuiurilor necesare conferirii acestor distincții precum și sumele necesare organizării 
ceremoniilor de acordare a Distincției Naționale "100 de ani recunoștință" se vor asigura din bugetul Camerei 
Deputaților și al Senatului. În termen de 120 de zile de la intrarea în vigoare a legii, Guvernul va aproba, prin 
hotărâre, descrierea distincției, procedurile de înaintare a propunerilor, criteriile de acordare a distincției precum 
și cazurile de retragere. 
Legea prevede că se mai instituie: Medalia de onoare "Loc al Războiului pentru întregirea Neamului", care se 
acordă localităților sau locurilor de bătălie ale Războiului pentru întregirea Neamului; Medalia de onoare "Loc al 
Marii Uniri", care se acordă localităților, locurilor publice sau imobilelor în care s-au desfășurat evenimente 
semnificative legate de Marea Unire din 1918. Cele două medaliile de onoare se acordă, prin hotărâre a 
Guvernului, la propunerea motivată a Academiei Române, a instituțiilor de învățământ superior, autorităților 
administrației publice centrale și locale, a Departamentului CENTENAR din cadrul Guvernului României sau a 
Departamentului pentru Cultură, Culte și Centenar din cadrul Administrației Prezidențiale. Medaliile vor fi afișate 
sub formă de panou sau plachetă, la intrarea în localitate ori, după caz, în locurile publice sau pe imobilele 
respective și vor avea forma, dimensiunile și grafica stabilite prin hotărâre a Guvernului. Sumele necesare 
confecționării panourilor și plachetelor prevăzute vor fi suportate din bugetele autorităților administrației publice 
locale pe teritoriul cărora se găsesc locurile cărora li se acordă medaliile. 
În lege se mai arată că, pentru perioada 2018-2020, în urma consultării și pe baza propunerilor venite de la 
autoritățile administrației publice centrale și locale, precum și din partea altor instituții, companii de stat, regii 
autonome, culte religioase legal recunoscute, Guvernul va elabora anual, până la data de 30 noiembrie a anului 
anterior, Programul Național de Aniversare a Centenarului, aferent anului următor, care se aprobă prin hotărâre a 
Guvernului. Executivul va elabora până la 30 iunie 2017 calendarul de activități pentru comemorarea Războiului 
pentru întregirea Neamului în anul 2017. 
Totodată, autoritățile administrației publice centrale și locale pot organiza manifestări, ceremonii și activități 
legate de Centenarul Războiului pentru întregirea Neamului și al Marii Uniri. Activitățile din Programul Național de 
Aniversare a Centenarului vor fi finanțate din bugetele autorităților publice și instituțiilor organizatoare. Guvernul, 
prin Secretariatul General, va asigura cofinanțarea activităților prevăzute în Programul Național de Aniversare a 
Centenarului. 
În termen de 30 de zile de la intrarea în vigoare a legii se va constitui o Comisie specială a Camerei Deputaților și 
Senatului dedicată Centenarului. 
* * * 
În sesizarea de neconstituționalitate, depusă la 12 mai 2017, de către 70 de deputați PNL și USR, se specifică 
faptul că "principiul bicameralismului este încălcat deoarece în camera decizională au fost introduse în corpul legii 
patru amendamente care modifică, în mod esențial, forma avută în vedere, pentru dezbatere și adoptare, în 
prima cameră sesizată (Senatul)". Astfel, unul dintre amendamente, potrivit căruia "sumele necesare 
confecționării însemnelor, casetelor, brevetelor și etuiurilor necesare conferirii acestor medalii se vor asigura din 
bugetul Administrației Prezidențiale", nu a fost dezbătut și supus votului în Senat deși este o normă cu impact 
asupra bugetului de stat al României. 
În plus, potrivit deputaților PNL și USR, în Camera Deputaților, art. 4 a fost modificat, având o formă total diferită 
de varianta inițială, iar două articole, art. 5 și 6, sunt inexistente în forma dezbătută și supusă votului în Senat. 
Totodată, se reclamă faptul că aceste dispoziții, introduse în dezbatere în Camera Deputaților, au un impact 
semnificativ asupra conținutului actului normativ deoarece modifică mai mult de jumătate din conținutul inițial al 
legii, introducând noțiuni care generează inclusiv completarea obiectului de reglementare avut în vedere de către 
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inițiatorii legii, cât și dispoziții care afectează bugetul de stat, fără a preciza sursa de finanțare a cheltuielilor 
dispuse. 
"După cum a statuat Curtea Constituțională prin decizia nr. 624 din 26 octombrie 2016 referitoare la obiecția de 
neconstituționalitate a dispozițiilor Legii pentru aprobarea Ordonanței de urgență a Guvernului nr. 4/2016 privind 
modificarea și completarea Legii educației naționale nr. 1/2011, există 'două criterii esențiale pentru a se 
determina cazurile în care prin procedura legislativă se încalcă principiul bicameralismului: pe de o parte, 
existența unor deosebiri majore de conținut juridic între formele adoptate de cele două Camere ale Parlamentului 
și, pe de altă parte, existența unei configurații semnificativ diferite între formele adoptate de cele două Camere 
ale Parlamentului. Întrunirea cumulativă a celor două criterii este de natură a afecta principiul constituțional care 
guvernează activitatea de legiferare a Parlamentului, plasând pe o poziție privilegiată Camera decizională, cu 
eliminarea, în fapt, a primei Camere sesizate din procesul legislativ'", arată inițiatorii sesizării de 
neconstituționalitate. 
În același timp, în sesizare se menționează că legea a fost adoptată prin nesocotirea dispozițiilor art.l alin.(5) și ale 
art. 138 alin. (5) din Constituția României: "Nicio cheltuială bugetară nu poate fi aprobată fără stabilirea sursei de 
finanțare". 
Un alt motiv de neconstituționalitate "îl reprezintă încălcarea art. 94, lit. a) din Constituția României, care 
stabilește dreptul exclusiv Președintelui României, între autoritățile publice centrale, de a conferi decorații și 
titluri de onoare, detaliat prin Legea nr. 29 din 31 martie 2000 privind sistemul național de decorații al României 
— republicată". Astfel, conform art. 94, lit. a) din Constituția României, "Președintele României îndeplinește și 
următoarele atribuții: Conferă decorații și titluri de onoare". Legea nr. 29 din 31 martie 2000 privind sistemul 
național de decorații al României precizează la art. 4, alin. (1): "Decorațiile sunt conferite de Președintele 
României, prin decret, în baza propunerilor de decorare individuale". Conform PNL și USR, "în contradicție cu 
această dispoziție constituțională, consacrată ca atribut exclusiv al Președintelui României, prin Legea privind 
Centenarul Războiului pentru întregirea Neamului (1916-1918) și Centenarul Marii Uniri se instituie posibilitatea 
conferirii de decorații și titluri de onoare și de către alte autorități publice, în speță Guvernul și Parlamentul. (...) 
Pe cale de consecință, orice normă care derogă de la dispozițiile constituționale, este o normă care încalcă 
supremația Constituției, fiind neconstituțională". 
* * * 
La 3 februarie 2016, în calitate de inițiator, deputatul liberal Florin Alexandru Alexe, susținut de 68 de 
parlamentari PNL, minorități naționale și independenți, depunea un proiect de lege a Centenarului Marii Uniri de 
la 1 Decembrie 1918. 
Consiliul Legislativ a dat aviz favorabil la 26 februarie 2016, iar Guvernul, printr-o notă, a menționat că susține 
adoptarea propunerii legislative în forma propusă. 
Senatul, în calitate de primă cameră sesizată, a respins propunerea legislativă în ședința din 10 octombrie 2016. 
La 12 octombrie, proiectul de lege a fost trimis spre dezbatere Camerei Deputaților de către Senat și a fost 
înregistrat la Camera Deputaților la 18 octombrie 2016. La 7 noiembrie 2016 a fost înscris pe ordinea de zi a 
plenului Camerei Deputaților și a fost dezbătut la 28 februarie 2017, când a fost retrimis comisiilor. În data de 2 
mai 2017 s-a elaborat un raport suplimentar de la comisiile sesizate în fond, iar în data de 3 mai 2017 a fost 
adoptat de plenul Camerei Deputaților. 
(Sursa: Agerpres) 
 
• Tudorel Toader, anunț de ULTIMĂ ORĂ după ce a desecretizat documente din Arhiva SIPA 
Ministrul Justiției Tudorel Toader decide astăzi dacă sesizează Parchetul General după ce a făcut publice, vineri 
seară, două rapoarte ale comisiilor din 2007 care s-au ocupat de arhiva SIPA și o anexă. Tot astăzi, ministrul 
Justiției va solicita directorului ORNISS informații despre vizitatorii arhivei SIPA, pentru a elucida cine avea și cine 
nu avea certificat ORNISS la momentul respectiv. 
„Astăzi, vom solicita oficial directorului ORNISS să vedem dintre vizitatorii arhivei SIPA cine avea și cine n-avea 
certificat ORNISS la momentul respectiv. Acolo unde sunt indicii de fapte penale, vom înainta către Ministerul 
Public, către procurori. Dar în același timp, să nu uităm că procurorul se poate sesiza și din oficiu și să nu uităm că, 
din câte am înțeles, pe rolul DIICOT-ului se află deja u dosar privind activitățile la arhiva SIPA. Dacă este un dosar, 
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procurorii vor aprecia, vor extinde cadrul procesual, vor extinde subiecții pe care îi are în vedere sau va deschide 
un nou dosar. Până în momentul de față mi-am îndeplinit obligațiile pe care le aveam: Hotărâre de Guvern, 
desecretizare. Merg acum să văd cine a avut certificat ORNISS și pe parcurs ne vom îndeplini, vă asigur, riguros 
fiecare obligație”, a declarat Tudorel Toader. 
Primul raport desecretizat aparţine comisiei constituite în data de 31 martie 2007, iar datele erau cunoscute 
anterior din materiale de presă. Printre principalele nereguli constatate se află: păstrarea, procesarea, 
multiplicarea şi distrugerea informaţiilor secrete de stat. „Unele documente apar în dosare diferite, în foarte 
multe cazuri exemplarele 1 şi 2 se repetă sau apar în dosare sau volume diferite, în copie xerox ”. 
Alte documente aveau numărul de înregistrare scris cu creionul. „Se remarcă ştersături cu pasă corectoare, 
renumerotarea notelor informative, copierea cu suport de hârtie imprimată pe verso. De asemenea, unele 
documente prezintă meţiunea: s-a făcut xerox, altele sunt xerocopii, precum şi menţiunea nota de pe dischetă. 
(…) Tot în ordinul factorilor decizionali anterior, a fost dispusă operaţiunea de rescriere a hard diskurilor aflate în 
incinta Direcţiei Naţionale de Protecţie şi Anicoruţie”, se mai arată în raport. 
Comisia constată însă că nu a fost identificat ordinul ministrului prin care s-a făcut această operaţiune. În privinţa 
mediilor de stocare electronică, a fost găsit un dosar conţinând 11 plicuri sigilate, ştampilate şi semnate, 
conţinând probabil CD-uri, precum şi o cutie ce conţine un hard disk marca Seagate, precum şi CD-uri şi dischete 
nesigilate. Mai mult, în incinta arhivei SIPA se afla un copiator multifunctional „activat prin cheie de acces folosit 
anterior pentru executarea de copii Xerox după documentele aflate în arhivă.” 
„Membrii Comisiei desemnată prin Ordin în anul 2005 au ridicat documente din arhiva operative aflată în cadrul 
Serviciului de Informaţii Clasificate din Ministerul Justiţiei pe care le-au predate ministrului Justiţiei Monica 
Macovei”, membrii comisiei din 2007 neputând stabili dacă aceste documente au fost restituite de membrii 
comisiei anterioare sau de către ministrul Justiţiei de la acea vreme. 
Comisia propunea sesizarea Serviciului Român de informaţii –Oficiul de Supraveghere a secretelor de stat, dar şi 
constituirea unei noi comisii mai numeroase care să finalizeze activitatea de stabilire a destinaţiei arhivei. 
Al doilea raport publicat de Ministerul Justiţiei se referă la comisia constituită în 24 septembrie 2007 şi care a avut 
ca obiectiv deschiderea unui fişet metalic, sigilat cu un sigiliu ilizibil, aflat într-un seif la sediul Administraţiei 
Naţionale a Penitenciarelor. Comisia a fost formată din judecătorul Marius Iosif, la acea vreme director al 
Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor, Iulia Scântei, la vremea respectivă consilier al ministrului şi Horia 
Georgescu, şi el pe atunci consilier al ministrului. 
Verificarea propriu zisă a avut loc pe 10 aprilie 2008. Astfel, membrii comisiei au găsit în interiorul fişetului o 
casetă de valori încuiată, iar după ce au deschis-o, au găsit 127.876 RON, despre care un procuror, Alexandru 
Şerban, a spus că reprezintă fondul penrru cheltuieli operative rămas neutilizat la 30 iunie 2006. În caseta 
respectivă, au mai fost găsite raportări către Administraţia Naţională a Penitenciarelor ale unităţilor penitenciare 
privind relaţiile de rudenie existente între angajaţii acestei unităţi. 
Potrivit anexei publicate, după verificări, comisia a depozitat sumele de bani identificate în pilicuri sigilate şi 
ştampilate, plicurile au fost depozitate în caseta de valori din interiorul fişetului metalic, iar fişetul a fost încuiat şi 
sigilat din nou şi depus în spaţiul de depozitare a arhivei fostei DGPA-SIPA, în holul comun camerelor de 
depozitare. 
Cele două rapoarte publicate vineri de Ministerul Justiţiei nu conţin însă nume noi de vizitatori, numele regăsindu-
se în lista publicată pe 25 mai cu cei care au avut acces în arhiva SIPA după desfiinţare, fiind consemnate 22 de 
vizite. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 
• Premierul Grindeanu efectuează luni o vizită oficială în Croația 
Premierul Sorin Grindeanu va efectua luni o vizită oficială la Zagreb, în cadrul căreia va avea întrevederi cu 
președintele Republicii Croația, Kolinda Grabar, cu prim-ministrul Andrej Plenkovic și cu președintele 
Parlamentului, Gordan Jandrokovic. 
Din delegația română va face parte și ministrul delegat pentru Afaceri Europene, Ana Birchall. 
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Împreună vom fi mai puternici                         
 
Potrivit unui comunicat al Executivului, temele de interes bilateral și european înscrise pe agenda convorbirilor de 
la Zagreb vor fi abordate inclusiv din perspectiva dezbaterilor despre viitorul Uniunii Europene, atât România, cât 
și Croația susținând necesitatea coeziunii și solidarității în interiorul UE. 
"Subiectul este de interes pentru ambele țări, inclusiv în contextul în care România a început deja pregătirea 
primului său mandat la președinția Consiliului Uniunii Europene, în primul semestru al anului 2019, iar Croația va 
deține acest mandat la un an după România, în primul semestru al anului 2020. Cele două țări și-au propus, 
totodată, să coopereze pentru aderarea lor la Spațiul Schengen, aspecte evidențiate inclusiv cu prilejul 
convorbirilor pe care premierul Sorin Grindeanu le-a avut în luna martie, la Palatul Victoria, cu Davor Ivo Stier, 
viceprim-ministru și ministru al Afacerilor Externe și Europene din Republica Croația", precizează sursa citată. 
Guvernul informează că, în cursul vizitei, se vor semna un acord privind protecția reciprocă a informațiilor 
clasificate și un memorandum de înțelegere privind cooperarea între Camera de Comerț și Industrie a României și 
Camera Economică a Republicii Croația. 
(Sursa: Agerpres) 
 
•Partidul președintelui Emmanel Macron a câștigat alegerile parlamentare. Pentru turul al doilea, importantă 
va fi mobilizarea 
Președintele Emmanuel Macron își consolidează poziția de forță pe prima scenă a politicii din Franța. Partidul său 
de centru a câștigat detașat primul tur al alegerilor legislative de duminică, cu un scor ce-i garantează o largă 
majoritate în Adunarea Națională. Și asta în detrimentul partidelor tradiționale, aruncate de alegători în opoziție 
sau chiar la coada esichierului politic. 
Partidul lui Emanuel Macron are nu numai o largă majoritate după primul tur, ci încearcă să devină partidul unic - 
va avea aproape 450 de deputați din cei 577 pe care îi are Adunarea Națională. Opoziția e la pământ. Pentru 
duminică, turul al doilea, importantă va fi mobilizarea, a transmis corespondentul TVR la Paris, Mihaela Antoche. 
Puțin peste 32 de procente a fost scorul zdrobitor obținut duminică de partidul "La Republique en marche" al 
președintelui Macron. Scorul le asigură centriștilor până la 445 de locuri din cele 577 ale Adunării Naționale, adică 
una dintre cele mai confortabile majorități obținute de vreun partid după Al Doilea Război Mondial. 
Pe locul al doilea s-au clasat republicanii, cu 21 de procente, urmați de Frontul Național cu 14 la sută. Socialiștii, 
ultimii aflați la guvernare au atras de partea lor doar 10 la suta din voturi, și înregistrează cea mai dramatică 
scădere: de la 280 de locuri în Parlament în fosta legislatură, acum se vor mulțumi cu mai puțin de 30. 
Ce a dominat însă primul tur de a fost absenteismul record: au votat puțin peste 48 la sută dintre francezi. 
Liderii republicani și socialiști își avertizează deja susținătorii privind pericolele concentrării puterii în mâinile unei 
singure formațiuni. Configurația finală a legislativului va fi decisă duminica viitoare, când are loc al doilea tur al 
alegerilor. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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